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»هوک« به تهیه کنندگی علی آشتیانی پور 
و کارگردانی حسین ریگی، »شماره ده« به 
تهیه کنندگــی ابراهیم اصغری و کارگردانی 
حمیــد زرگرنــژاد، »های پــاور« به تهیه 
کنندگی مهدی عظیمی و کارگردان هادی 
محمدپور از فیلم هایی بــود که در چهل و 
یکمین جشــنواره فیلم فجر اکران شــد و 
در کمتــر از دو ماه یعنی نوروز ۱۴۰۲ روی 
آنتن تلویزوین آمد تا مخاطبان آن را تماشا 
کنند. بســیاری از این روند خوشنود بودند 
اما کارشناسان سینما بر این باورند که این 
کار به گیشــه ســینما و اقتصاد آن ضربه 
وارد می کند. خبرآنلاین، برای پیگیری این 

موضوع ســراغ یکی از عوامل سازنده یعنی 
ابراهیم اصغری، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»شــماره ده« رفته، او پیــش از این فیلم 
ســینمایی »تک تیرانــداز« را به تلویزیون 
داده بود تا پیش از اکران در ســینما روی 
آنتن تلویزیون برود و البته این موضوع هم 
آسیب زیادی به فروش این فیلم در سینما 
وارد کرد کــه البته یکی از دلایل آن ماجرا 
همزمانی اکران فیلم بــا کرونا بود. به بهانه 
تکــرار دوباره این کار توســط تهیه کننده، 
خبرآنلاین به گفت وگو بــا ابراهیم اصغری 

پرداخته که در ادامه می خوانید.
شما »تک تیرانداز« را هم مثل »شماره 

ده« ابتــدا روی آنتن تلویزیون بردید، 
سپس در سینما به اکران گذاشتید. از 

بازخورد این دو فیلم رضایت داشتید؟
طبق آخریــن اطلاعاتی که مــن دارم هم 
»تــک تیرانداز« و هم »شــماره ده«، جزو 
فیلم  و رضایت بخش ترین  بیننده تریــن  پر 
تلویزیــون بود که از ســوی مخاطب اعلام 
شــد. این موضوع نشــان دهنده این است 
که احتمالا فیلم ها در سینما هم می توانند 
موفقیــت کســب کنند. به ایــن خاطر که 
قابلیت فردی فیلم در سینما بیشتر است و 
نکات فردی فیلم بهتر و بیشتر دیده می شود 
و تاثیر گذارتر اســت؛ به همین دلیل بخش 
اکــران این فیلم در ســینما می تواند برای 

مخاطب جذاب تر باشد.
اکران  از  پیــش  تلویزیونی،  اکــران 
ســینمایی، خواسته شــما و سازمان 

فارابی بود؟
بیشتر خواسته سازمان صداوسیما بود. این 
سازمان سه سال است که در نوروز به دنبال 
این اســت که فیلم های تولید شده خاص و 
اســتراتژیک را انتخاب کند و برای مخاطب 
به نمایش بگــذارد؛ مخصوصا فیلم هایی که 

موضوعات ارزشمندی دارد.
گفتید این خواسته سازمان صداوسیما 
بوده، به نظر شــما چرا سازمان سراغ 
فیلم های مستقل نرفته و در تمام این 
سال ها سراغ فیلم هایی رفته که بودجه 

آن ها از یک نهاد دولتی تامین شــده 
است؟

دلیلــی برای آن ندارم و این ســوال را باید 
از خود مدیران سازمان صداوسیما بپرسیم. 
یک قــراردادی وجــود دارد و از طرف هر 
نهادی که اظهــار تمایل کنــد، درصورت 
رضایــت ســازندگان این اتفــاق عملیاتی 
می شــود. ولــی قطعا از اولیــن ملاک های 
صداوسیما برای انتخاب فیلم این است که 
محتوای اثر هم راستا با سیاست های تعیین 
شده سازمان باشد؛ که این فیلم ها عموما در 
نهادهای دولتی تولید می شوند نه در بخش 

خصوصی.
برای اکران فیلم سینمایی »شماره ده« 
در تلویزیون، شــما اجازه  را دادید یا 

فارابی اجازه داد؟
یک هماهنگی بین من و فارابی شکل گرفت 
و طبق پیگیری سازمان صداوسیما، بودجه  
۷ تا ۸ میلیار تومانی برای خرید این فیلم و 

پخشش در دو نوبت پیشنهاد شد.
پس در واقع یک ســر این ماجرا شما 

بودید درست است؟
قطعا هــر تهیه کننده ای دوســت دارد که 
فیلمش در سینما اکران شود؛ ولی ما طبق 
توافقی که با ســازمان صداوسیما داشتیم؛ 
قرار شــد که فیلم در ســینماها هم اکران 
شــود و آن توافق این بود که صداوســیما 
شرایط عدم لو رفتن این فیلم در کانال های 

غیررسمی و قاچاق را فراهم کند.
بهتر نبــود فیلم را ابتــدا روی پرده 
سینما می بردید، بعد آن را به تلویزیون 
می فرستادید؟ در آن صورت لازم نبود 
هیچ یک از این وعده ها هم داده شود.

به نظرم این یک روش اشــتباهی است که 
سازمان صداوســیما در پیش گرفته، کاش 
سازمان صداوسیما خریداری این فیلم ها را 
با همین مبالغ، بــه بعد از اکران فیلم ها در 
سینما اختصاص می داد. چون هنگام اکران، 
فیلم ها می توانســتند مخاطب خودشان را 
جذب کنند، ضمن اینکه با جریان ســازی 
در زمان اکران ســینماها مخاطب تلویزیون 
انگیزه بیشــتری برای دیــدن فیلم ها پیدا 
می کرد. نکته بعد اینکه اگر قصد ســازمان 
صداوســیما حمایت از فیلم ها و ســینمای 
دفاع مقدس اســت، بهتر است رویه خود را 
تغییر دهد به این خاطر که اگر این فیلم ها 
قبل از اکران در ســینما بــه تلویزیون راه 
پیدا کنند و اکران نشــوند، بــه مرور زمان 
فیلم های دیگری که موضوعات استراتژیک 
را ندارند فرصت بیشتری در اکران سینمایی 
پیدا می کننــد و جای اکران فیلم های دفاع 
مقدسی را می گیرند و به دنبال خود سلیقه 
مخاطبین ســینما را تغییــر می دهند. اگر 
صداوســیما بتواند با قیمت مناســب این 
فیلم هــا را خریداری کند و بعــد از اکران 

سینما آن ها را پخش کند.

در گفت وگو با ابراهیم اصغری، کارگردان فیلم »شماره ده« مطرح شد

از هزینه ۸ میلیارد تومانی تلویزیون تا بدقولی برای پخش 

شبکه نمایش خانگی در سالی که گذشت مثل چند سال 
اخیر به عنوان یکی از رســانه های مهم در عرصه تولید و 
نمایش آثار نمایشی، به خصوص سریال ها فعالیت خود را 
ادامه داد و به دلیل اینکه پلتفرم های شبکه نمایش خانگی 
به دلیل فراگیرتر شدن هر روز به رسانه ای مهم تر تبدیل 
می شوند در این سال نیز حواشی زیادی گریبانگیر آن شد 

که همچنان برخی از این حواشی ادامه دار است.
در سالی که گذشت چندین سریال از پلتفرم های مختلف 
پخش شــدند که بعضاً با اســتقبال خوبی نیز از ســوی 
مخاطبان همراه بودند که همین استقبال منجر به رونق 
تولیدات این عرصه شد و به نظر می رسد که امسال شبکه 
نمایش خانگــی به یکی از مهم ترین رســانه های پخش 
سریال های نمایشــی یا حتی فیلم های سینمایی تبدیل 

خواهد شد.
بــه همین دلیــل اقدامات نهاد ناظر بر محتوای شــبکه 
نمایش خانگی بســیار حائــز اهمیت اســت، به طوری 
که تصمیمات ســاترا می تواند برای آینده این رســانه در 
کشــورمان تعیین کننده باشد و با توجه به اینکه با پدیده 
تازه ای چون پخش آثار نمایشــی در فضای مجازی روبرو 
هستیم قطعاً راهکارهای نظارتی نیز با آزمون و خطاهایی 
روبرو هستند. خبرگزاری ایلنا در گفتگو با سعید مقیسه 
)رئیس ساترا( این موضوعات را مورد بررسی قرار داده که 

در ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید:
چندی پیش بحث درخواست ساترا برای تعامل با 
قوه قضائیه در رســانه ها مطرح شد، این تعامل به 
چه نتیجه ای رســید و در چه زمینه هایی صورت 

می گیرد؟
ساترا در زمینه های مختلفی با قوه قضائیه در تعامل است، 
ســاترا عضو کارگروه تعیین مصادیــق محتوای مجرمانه 
رایانه ای است که در این کارگروه هم ثبت کننده تخلفات 
است و هم داور یا اعلام نظر کننده در مورد احکامی است 
که صادر می شود و هم عضو نشست کارگروه است. ارتباط 
دیگر ما از منظر پیشــگیری از جرم اســت، به این معنا 
که قبل از وقوع جرم اقداماتی داشــته باشیم که محیط 
برای ایجاد تخلف فراهم نشــود. روابــط ما با قوه قضائیه 
در ســطوح مختلف برقرار اســت اما آنچه که مهم است 
صداوســیما ضابط قضایی نیست بلکه باید کشف و اعلام 
تخلف و ســپس پیگیری کند اما نهادی که باید قانون را 
اعمال کند قوه قضائیه است که در تعامل با ساترا مأموریت 

خود را انجام می دهد.
حضور نماینده قوه قضائیه در شورای صدور مجوز 
به تازگی انجام شــده یا پیش تر نیز نماینده ای در 

شورای مجوز حضور داشته است؟
قبل از این نماینده ای از قوه قضائیه در شورای صدور مجوز 
ساترا حضور نداشــته اما ما از مشاور محترم دادستان به 
طور رســمی دعوت کرده ایم که در جلسات صدور مجوز 
تولید و انتشار حضور داشته باشند که در جریان کار قرار 
بگیرند و راحت تر بتوانند از تصمیمات شورا حمایت کنند 
که ایشان هم در آخرین جلسه سال ۱۴۰۱ و جلسات پس 
از آن حضور پیدا کردند و در جریان جزییات قرار گرفتند. 
البته در بخش های دیگری که ساترا دارد، مثل کمیسیون 
تنظیم مقررات هم قبلًا از حضور نمایندگان دعوت شده و 
نمایندگان نیز حضور داشته اند که از این به بعد هم ادامه 

خواهد داشت.
برخی تولیدکنندگان به کند بودن روند صدور مجوز 
و اعلام اصلاحیه ها در ســاترا اشاره کرده اند. آیا با 
برنامه ریزی های جدید این روند تسریع خواهد شد؟
در حال حاضر این ادعاها مبنای صادقانه ندارد و قویاً  آن ها 

را تکذیب می کنیم. اتفاقاً در حال حاضر بررسی طرح ها در 
ساترا با سرعت و در حداقل زمان صورت می گیرد؛ تا جایی 
که ما هفته گذشــته طرح در نوبت نداشتیم و طرح هایی 
مربوط به همین هفته بود که باید به دست ما برسد. نکته 
مهم این است که شیوه ارائه محصول و اثر گاهی اوقات به 
نوعی است که نمی شود سریع برای بررسی اثر اقدام کرد. 
به عنوان مثال اگر یک ســریالی مجوز فیلمنامه نگرفته، 
ساترا به خاطر حمایت از صنعت و اصطلاحا زمین نماندن 
ســرمایه فعالان گاهی اوقات فرایندهای خودش را نقض 
می کند و علی رغم نداشتن مجوز تولید باز هم اثر را برای 
پخش بررسی می کند ولی این در صورتی است که اثر به 

ساترا تحویل داده شود.
یعنی سریال باید به طور کامل با تمام قسمت های 

آن به شورای صدور مجوز انتشار ارائه شود؟
گاهی یک سریالی در دولت های گذشته به وزارت ارشاد 
صرفاً یک صفحه طرح بدون ســناریوی کامل ارایه کرده 
است و بر اساس همان یک صفحه طرح فاقد سناریو مجوز 
تولید گرفته است. در چنین مواردی به احترام مجوزی که 
در بخشــی از حاکمیت صادر شده است، ممکن است به 
مشــاهده چند قسمت بر اساس رأی اعضای شورا بسنده 
شود مثلًا ممکن است گفته شود برای صدور مجوز کلی 
برای انتشار یک سریال پانزده قسمتی باید پنج قسمت از 
سریال به ساترا ارایه شود اما طبعا انتشار هر قسمت قبل 
از پخــش نیاز به بازبینی دارد و حتی اگر ســریال مجوز 
تولید داشته باشــد باید باز هم هر قسمت قبل از پخش 
بازبینی شود که آیا طبق سناریویی که مجوز گرفته است 
تولید انجام شده اســت یا خیر؟ در حقیقت باید سریال 
تولید شده با سناریوی ارایه شده تطبیق داده شود. گاهی 
هم ممکن است در خصوص یک سریالی که مجوز تولید 
نداشته است و حتی همان مجوز کلی دولت های گذشته 
را هم ندارد و اساســأ هیچ مجوزی برای تولید نداشــته 
اســت، اعضای شورای انتشار ســاترا ممکن است به این 
جمع بندی برسند که لازم است تمام قسمت ها ارایه شود 
که در سال گذشته برخی موارد چنین وضعیتی داشت. اما 
در هر صورت هر قسمت از سریال های نمایش خانگی قبل 
از انتشار نیاز به بازبینی دارد. بنابراین ارائه محصول ناقص 
و اعتراض به عدم پاسخگویی یا کند بودن روند بررسی و 
پاســخ دهی نشانه صادق نبودن است. مثلًا اگر شورا برای 
یک سریال پانزده قسمتی که از ساترا مجوز تولید نداشته 
است، گفته است لازم است پنج قسمت را ببیند اگر تهیه 

کننده ســریال یا پلتفرم ناشــر به جای پنج قسمت سه 
قسمت را ارایه کند، خودتان چه قضاوتی خواهید کرد؟

آیا تابه حال نمونه ای بوده که سریال را به طور کامل 
به ساترا ارائه دهند؟

بلــه، چند نمونه بوده که این اتفاق رخ داده که شــورای 
صدور مجوز خیلی ســریع بازبینی اثــر را صورت داده و 
نکات مربوطه و تخلفات احتمالی گوشــزد کرده است و 
آن اثر با اعمال ممیزی از سکوهای نمایش خانگی پخش 
شــده اســت. در مواردی که فیلمنامه ارائه می شود اگر 
عیناً فیلمنامه ساخته شود هیچ مشکلی وجود ندارد، در 
واقع مشــکل وقتی به وجود می آید که طرح، فیلمنامه و 

خروجی با هم تفاوت دارند.
ممکن است مکالماتی بین شخصیت ها رد و بدل شود یا 
جمله ای گفته شــود که در فیلمنامه نبوده است یا حتی 
نوعی تصویربرداری، استفاده از چهره ها و استفاده از نماها 
به گونه ای اســت که در فیلمنامه مطرح نشده است. پس 
منشــأ تخلف عمدتاً تفاوت بین آنچه قرار بوده بسازیم با 
آنچه که ســاخته ایم، است یا اساســا عدم دریافت مجوز 
تولید اســت. ما حتی نامه هایی که برای اصلاحات مورد 
نظر به چند ســریال ارائه دادیم را هم منتشــر کردیم و 
در دســترس عموم قرار دارند تا مردم بتوانند این نامه ها 
را ببینند و قضاوت کننــد. در واقع همه پلتفرم ها بدون 
اینکه حاشــیه ای وجود داشته باشد فعالیت خود را ادامه 
می دهند و مشــکلی هم وجود ندارد و همه آثار با مجوز 
پخش می شــود. اگر در این میان فقط یک پلتفرم درگیر 
حواشی است می توانیم از خودمان بپرسیم که این مشکل 

چرا برای دیگر پلتفرم ها وجود ندارد؟
صحبت تهیه کننده ها در رسانه های مختلف و برنامه های 
رادیویی و تلویزیونی را اگر دنبال کنیم متوجه می شویم 
که اکثر آن ها به تعامل ســاترا بــا تولیدکنندگان تأکید 
دارند. خواهش من از رسانه ها این است که مسائل دقیق 
و درست تبیین شود. برخی مواقع پیش آمده که یک نفر 
به مسئله ای اعتراض می کند که اعتراضش اصلًا منطقی 
و درســت هم نیســت، این اعتراض در رسانه ها به شکل 
گسترده ای مطرح می شــود ولی وقتی نادرست بودن آن 
اعتراض مشخص می شود یا کسی از تعامل ساترا می گوید، 
تعداد محدودی از رسانه ها به این تعامل سازنده که واقعا 
میان ساترا و سکوها وجود دارد توجه می کنند. این مدل 
که ما اول از یک طرف چالش ســوالی بپرســیم و او هم 
ادعایی کند که فضا ملتهب شود و جامعه را کنجکاو کند 

بعد به سراغ نفر بعدی برویم و بگوییم که حالا شما پاسخ 
این ادعا را بده، شاید آورده ای برای رسانه داشته باشد اما 
مــا آن را محتوای زرد می دانیم کــه در این فضا کارکرد 

مثبتی ندارد.
قطعاً اختلافات و حواشی همواره در رسانه ها بیشتر 
مورد توجه قرار می گیرد اما طبیعتاً رســانه سعی 

دارد اشکالات را کشف و رسیدگی کند.
اگر قرار است که به مردم به عنوان صاحبان اصلی حقوق 
رســانه ای احترام بگذاریم و توجه کنیم باید به چالش ها 
بپردازیم ولی ســوال و جواب را می توانیم یک جا به مردم 
ارائه دهیم. چرا یک جا ســوال بپرسیم، جو متشنج شود 
و در این جو و هیاهو پاســخ اصلًا شــنیده نشــود. ما در 
صداوسیما این مسئله را مورد توجه داریم و می بینیم اگر 
در یک برنامه مســئله  ای مطرح می شود در همان برنامه 
طرف دیگر آن مســئله هم همانجا پاســخی که دارد را 
مطرح می کند. اگر برنامه بــه یک طرف ماجرا بپردازد و 
بعد بگوید که حق پاســخ دهی طرف دیگر محفوظ است 
یک مدل رســانه ای اســت که در دنیا هم رایج است اما 
مردم چه گناهی کرده اند؟ افکار عمومی، توپ فوتبال بین 
فعالان صنعت و تنظیم گران و رقبا نیست. اگر کار خوبی 
در کشور در حال انجام است به این بعد هم می توان توجه 
کرد. در حال حاضر رســانه های بسیاری با اخذ مجوز از 
ســاترا تولید محتوا می کنند و مشکلی هم وجود ندارد و 
در بین این حدود ۳۷۰ رســانه دارای مجوز، فقط به یک 
رسانه که آن هم فقط در یک بخش با ما ناهماهنگ است 
را اصطلاحاً بولد کنیم حســی در مردم ایجاد می کند که 
گویا چه وضعیت بدی وجود دارد و نوعی ناامیدی ترویج 

می شود.
در این مورد واقعاً ناامیدی وجود ندارد و مشــکلی که به 
شکل پر رنگی مطرح شده در بین حجم عظیم رسانه ها و 
تولیداتی که بدون هیچ مشکلی به پخش می رسند بسیار 
کوچک اســت و آنقدر جدی به نظر نمی رسد. به نظر من 

ناامید کردن مردم در این مورد منصفانه نیست.
با اتفاقات اخیری که در کشــورمان شاهد بودیم و 
موضع گیری برخی بازیگران نســبت به اتفاقات، 
نوعی نگرانی بین تولیدکنندگان ایجاد شــده که 
ممکن اســت پس از تولید اثر بدون هیچ اشکال 
محتوایی و حضور برخی چهره ها با مشکل جدیدی 
مواجه شوند. در این شرایط آیا ممکن است برنامه 

یا سریالی دچار مشکل شود؟
ســاترا نظامی دارد که در این مورد به تصمیمات کمیته 
چهره ها مرتبط است. دبیرخانه این کمیته در وزارت ارشاد 
است که ذیل شــورای عالی امنیت ملی تشکیل می شود 
که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مسئولیت آن را برعهده 
دارد. این کمیته درباره عوامل تولید تصمیم گیری می کند 
و تصمیمات کمیته چهره ها هم حتماً بررسی می شود. ما 
هم عضو این کمیته هستیم، مصوباتشان به ما می رسد و 
ما هم موظف به رعایت آن هستیم. در واقع در این کمیته 
نسخه ای برای همه چهره ها تعیین نکرده و تصمیمات آن 
اقتضایی اســت و تا الان هم همه تصمیمات گرفته شده 

توسط ساترا رعایت شده است.
این اقتضائات مربوط به چه مسائلی می شود؟

این اقتضائات مربوط به زمان، موضعیت جامعه و مسائلی 
از این دســت می شــود. مسئول بررســی عوامل تولید، 
کارگروه چهره ها است که نهادهای مختلف کشور در آن 
عضویت دارند و صداوسیما یکی از این نهادها است و ساترا 
هم مصوبات کمیته چهره ها را به عنوان یک مسئله مهم و 

قابل توجه، مورد توجه و بررسی قرار می دهد.

رئیس ساترا:

هر قسمت از سریال های نمایش خانگی قبل از انتشار نیاز به بازبینی دارد
جنگ جهانی سوم، یک فیلمفارسی 

بدون رقص و کافه و شهر نو
پیام فروتن*

هومن  ســوم  جهانی  جنگ 
ســیدی، یک فیلمفارســی 
بدون رقص و کافه و شــهر 
نو اســت. گو این که این بار 
به جــای یــک آدم مجنون 
بامعرفت، با یک روان پریش 
کــه از عالــم و آدم طلبکار 
روبرویــم. حتــی در نگاهی 

عمیق تر، جنگ جهانی ســوم، از این ژانر قدیمی ســینمای ایران نیز بسیار 
عقب تر اســت. مردی که از دار دنیا هیچ ندارد، عاشق یک روسپی می شود و 
می خواهد با او بگریزد و با هم ازدواج کنند؛ اما قواد او سر می رسد و از مرد باج 
می خواهد و… این الگو بارها و بارها در فیلمفارســی تکرار شده است و تنها 
کافیست جای “فرشید” را با “حسین گیل” عوض کنید. با این حال، تکلیف این 
دست فیلم ها با تماشاگرش روشن است: روشنفکر بازی درنمی آورد؛ یک خط 
داستانی دیگر بی ربط را وارد ماجرا نمی کند؛ پشتک فنی نمی زند و یک پلان 
ساده بیدار شدن از خواب را با دوربین روی دست نمی گیرد و اتفاقا بعضا به دل 
هم می نشیند. این بحث، جای گفت و گوی بسیار دارد و از آن می گذریم تا به 
طراحی صحنه فیلم بپردازیم. فیلمی که قرار اســت در این فیلم ساخته شود، 
تلاش دارد در قالبی رئالیستی صحنه های یک اردوگاه یهودیان جنگ جهانی 
دوم )نظیر آشــویتس( و خانه هیتلر را به تصویر بکشد. طراح صحنه کافی بود 
مطالعات کتابخانه ای و آرشیوی که نه، تنها چند فیلم مهم که در همین رابطه 
ساخته شده اند را تماشا می کرد. آثاری نظیر نگهبان شب )۱9۷۴(، اثر لیلیانا 
کاوانی و طراحی صحنه ندو آتزینی و ژان ماری ســیمون یا فهرست شیندلر 
)۱99۳( اسپیلبرگ، با طراحی صحنه درخشان و اسکار گرفته آلن استارسکی. 
طراح و کارگردان جنگ جهانی، حتی درباره چگونگی و شیوه عملکرد اتاق های 
گاز نیز تحقیق نکرده اند. تعدادی هنرور را داخل یک اتاق حبس کرده، دریچه 
ای را از بالای سرشان باز می کنند و قدری برف شادی روی سرشان می ریزند! 
در حالی که اتاق گاز سالنی بزرگ بود که در آن تعداد بسیاری دوش آب قرار 
داشــت. اسرای تازه رســیده به اردوگاه را دستچین می کردند و در عده ای که 
قرار بود کشته شوند را در همان بدو پیاده شدن از قطار، به این سالن هدایت 
می کردند. زندانیان باید لباس های خودشــان )و نه لباس های اردوگاه را( از تن 
در می آوردند، کاملا برهنه می شــدند و به گمان آن که قرار است حمام کنند 
وارد سالن می شدند. در روی آن ها بسته می شد و از دوش های آب، گاز به سالن 
تزریق می شد. در ادامه، حتی برجکی که برای اردوگاه ساخته شده است، هیچ 

شباهتی به برجک های اردوگاه های نازی ندارد.
اما بخش دیگر طراحی صحنه این فیلم، خانه هیتلر است. چطور ممکن است، 
در خانه این دیکتاتور شیفته واگنر و کلاسیسیسم، یک دست مبل چرم لمسه 
دوزی شده مدرن وجود داشته باشد؟! یا از رنگ سرخ درخشان در نمای خانه 
اش اســتفاده کند؟! در حالی که هیتلر اصولا با مدرنیسم میانه خوبی نداشت 
و از آن تحــت عنوان هنر منحط یاد می کــرد. نگاه کنیم به معمار محبوب او 
آلبرت شپیر که تمام آثار او در دوران رایش سوم ساخت، از سبک نئوکلاسیک 
تبعیت می کرد. این در حالی اســت که ما در خانه هیتلر تقریبا هیچ نشــانی 
از این ســبک محبوب او نمی بینیم. یکی دیگــر از نقاط عطف طراحی فیلم، 
طراحی لباس آن است. اگرچه کلیات لباس نازی ها تا حدی قابل قبول به نظر 
می رســد؛ اما وقتی به جزئیات لباس ها می رسیم با یک فاجعه تمام عیار روبرو 
می شویم. جزئیاتی که در نماهای بسته به شدت دیده می شوند. توجه کنیم که 
طراح یونیفرم های آلمانی، طراح بزرگی همچون هوگو باس بوده اســت. دکمه 
فرنچ های یونیفرم های افسران آلمانی، دکمه هایی ساده نبودند و در رسته های 
مختلف تغییر می کردند. هیچ ردی از صلیب آهنین که مشخصه خود هیتلر و 
سایر افسران بلندمرتبه او در طراحی لباس دیده نمی شود. و از همه مهم تر این 
که هیتلر و افســران نازی در فصل سرد سال از پالتو استفاده می کردند که در 
این جا هم نشانی از آن دیده نمی شود. ضمن این که این پرسش مطرح می شود 

که چرا لباس اسرا تا این حد نو و اتوکشیده است!
اما در پایان دو ســوال عمده همچنان ذهن را مشغول نگه می دارد: اول آن که 
ارتباط عنوان فیلم با اثر چیست و دیگر این که اصلا چرا هیتلر و اردوگاه اسرا 
و جنگ جهانی دوم؟! در این میان به نظر می رسد هر توجیهی که مطرح شود، 

لایتچسبک جلوه خواهد کرد!
*طراح صحنه و استاد دانشگاه تهران

اولین نمایش عمومی »زن به روایت مرد« 
در خانه هنرمندان

نهمین برنامه »مستندات یکشنبه« که زیرمجموعه سینماتک خانه  هنرمندان 
ایران به پخش فیلم های مســتند می پردازد، بــه اولین نمایش عمومی فیلم 

مستند »زن به روایت مرد« ساخته سعید نوری اختصاص دارد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین به نقل از روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، 
این برنامه روز یکشنبه ۲۷ فروروین ۱۴۰۲ از ساعت ۱۷ در سالن استاد شهناز 
برگزار می شــود. پس از نمایش فیلم نیز نشست نقد و بررسی با حضور سامان 
بیات، پژوهشگر سینما برگزار می شود. »زن به روایت مرد« مستندی پژوهشی 
و محصول سال ۱۳99 است که با استفاده از صحنه های بیش از صد و بیست 
فیلم ساخته شده که توسط فیلمســازان مرد کارگردانی و فیلمبرداری شده 
اســت، موقعیت خانوادگی و اجتماعی زنان ایرانی را از سال ۱9۳۲ تا انقلاب 
۱9۷9 به تصویر می کشــد. علاقه مندان برای تهیه بلیت می توانند به ســایت 

تیوال به نشانی tiwall.com مراجعه کنند.

پخش یک سریال کمدی جدید 
در شبکه نمایش خانگی

اولین قسمت از سریال »سیاهچاله«  با بازی مهران احمدی، حسن پورشیرازی 
و ژاله صامتی جمعه، یکم اردیبهشــت ماه ساعت ۱۲ ظهر پخش خواهد شد. 
هدایت هاشمی، غلامرضا نیکخواه، شهره سلطانی، شهرام شاه حسینی، عباس 
جمشیدی فر، الناز حبیبی و مجید نوروزی از دیگر بازیگران این سریال هستند.

»سیاهچاله« به کارگردانی حسین نمازی و تهیه کنندگی سعید خانی ساخته 
شده است و داستان آن از این قرار است که: همه چیز از خط لوله نفت در یک 
خانه قدیمی شروع می شود و اعضای خانه وقتی متوجه می شوند که لوله نفت 

اصلی از زیر زمین خانه شان رد شده است و ...

سریال »هری پاتر« با بازیگران جدید قطعی شد
ســامانه نمایش آنلاین »HBO« به صورت رســمی از ساخت یک مجموعه 

سریال بر اساس داستان های 
»هری پاتر« نوشــته »جی. 

کی. رولینگ« خبر داد.
به گزارش ایســنا به نقل از 
ورایتی، کمپانی برادران وارنر 
نشست  یک  در  دیسکاوری 
روزنامه نــگاران  بــا  خبری 

 »HBO Max« و ســرمایه گذاران اعلام کرد که دو ســامانه نمایش آنلاین
و »Discovery+« رســما در یک ســرویس جدید با نام »Max« ترکیب 
می شوند و سریال جدید »هری پاتر« نیز که به صورت رسمی خبر ساخت آن 

تائید شد از این سامانه عرضه می شود. 
اولین خبرهای ساخت سریال »هری پاتر« بر اساس رمان های محبوب نوشته 
»جی. کی. رولینگ« پیش تر مطرح شــده بود که حالا به صورت رسمی تائید 
شده است.  هر فصل این سریال بر اساس یکی از کتاب های مجموعه رمان های 
»هری پاتر« ســاخته می شــود و کمپانی  برادران وارنر دیسکاوری سریال را 
به عنوان »ســریالی با طول مدت یک دهه« توصیف کرده که بازیگران کاملًا 
 »HBO« جدیدی در آن  حضور خواهند داشت. »کیس بلویز« مدیر محتوای
و »Max« بیان کرد: »هری پاتر یک پدیده فرهنگی اســت و واضح است که 
چنین عشق و عطش بی پایانی برای دنیای جادوگران وجود دارد. با مشارکت 
کمپانی برادران وارنر و جی.کی. رولینگ، این ســریال جدید عمیقاً در هر یک 
از کتاب هــای نمادینی که طرفداران در تمام این ســال ها از آن لذت برده اند، 

غوطه ور خواهد شد.«

نگاه

اخبار کوتاه

محمد رحمانیان که این روزها بیشتر در کار 
نوشتن است، از انتشــار چند نمایشنامه اش 
خبر می دهد از جمله نمایشنامه ای که سال ها 
پیش گوهر خیراندیش در آن بازی کرده است. 
این نمایشنامه نویس و کارگردان تئاتر درباره 
تازه ترین فعالیت های خود به ایسنا می گوید: 
این روزها بیشتر می نویسم و فعلا بنای اجرای 
کار ندارم و در کنار نوشــتن آثار تازه، بخشی 
از نمایشنامه هایی را که پیش تر نوشته ام، برای 

انتشار آماده می کنم.
نمایشنامه هایی که رحمانیان برای انتشار آماده 
کرده، بعضی با کارگردانی هنرمندان دیگر روی 
صحنه رفته اند، بعضی با کارگردانی خودش و 
برخی را هم برای کار با هنرجویان جوانش در 

کلاس های بازیگری نوشته است.
این نویسنده خبر می دهد که نمایشنامه های 
»روزهای رادیو«، »هامون بازها«، »ســلفی« 

»گزارش محرمانه به اکتاویو والدز« )مادرانه( 
از جمله آثارش هســتند که به زودی منتشر 
می شوند. رحمانیان پیش تر نمایشنامه »هامون 
بازها« را در تالار وحدت روی صحنه برده که 
درباره مستند »هامون بازها« کار مانی حقیقی 
است. نمایشنامه »روزهای رادیو« از جمله آثار 
ناکام این هنرمند اســت که اجرای آن بعد از 
چند اجرای محدود به دلیل تعطیلی تئاتر در 
دوران همه گیری کرونا ناتمام ماند. نمایشنامه 
»سلفی« اما شامل ۲۰ نمایشنامه کوتاه است 
که رحمانیان برای کار با هنرجویان کلاس های 
بازیگری خود در موسســه آفتاب نوشته اما از 
میــان همه این نمایشــنامه ها، نمایشــنامه 
»گزارش محرمانه...« اثری نوستالژیک است. 
متنی که دهه ۶۰ اجرا شــده و تماشــاگران 
تئاتــر در آن مقطع بــازی گوهرخیراندیش، 
ســیاوش تهمورث و مهدی میامی را در این 

اثــر به یاد دارند. رحمانیــان درباره نگارش و 
اجرای این متن توضیح می دهد: در نوشــتن 
نمایشــنامه »گزارش محرمانه...« تحت تاثیر 
نمایشنامه »قوی تر« کار استریندبرگ و »شام 
طولانی کریسمس« نوشــته تورنتون وایلدر 
بودم. البته آقای رادی هم در نمایشــنامه »از 
پشت شیشــه ها« تجربه ای مشــابه دارد. در 
تمام این نمایشــنامه ها اتفاقات چند سال را 
در یــک صحنه می بینیم. او یادآوری می کند: 
این نمایش اواسط دهه ۶۰ در تئاتر شهر روی 
صحنه رفت. در آغــاز فرهاد مجدآبادی آن را 
کارگردانی کرد اما بعد از مهاجرت او به خارج 
از کشــور، صادق هاتفی کارگردانی کار را بر 
عهده گرفت. همزمان بــا اجرای این نمایش 
جمشید اسماعیلخانی هم نمایش »و مسیح 
هرگز نخواهد گریست« نوشته محمد چرم شیر 
را اجرا می کرد. یعنی نمایشنامه های هر دوی ما 

همزمان روی صحنه بود. نمایشنامه چرم شیر 
در تالار چهارســو اجرا می شــد و نمایشنامه 
»گــزارش محرمانــه...« در تــالار قشــقایی 
تئاترشــهر. رحمانیان که مدتی است با نشر 
»چلچله« کار می کند، انتشار نمایشنامه های 
نامبرده را هم به این نشــر سپرده و می گوید 

که از کار با این انتشــاراتی بسیار راضی است. 
نمایشنامه  »گزارش محرمانه...« و »سلفی« به 
عنوان دو نمایشــنامه تجربی و در یک مجلد 
منتشر می شوند و همچنین حسین علیشیری 
به عنوان مشاور این مجموعه نمایشنامه ها با 

این نشر همکاری دارد.

خاطره بازی با گوهر خیراندیش در نمایشنامه رحمانیان


